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DE BOUWKUNDIG 
AMBTENAAR 

OFFICIEEL ORGAAN VAN DE VEREENIGING VAN BOUWKUNDIGEN 
Verschijnt den Isten en den loden der maand 

R e d a c t i e : P r ins H e n d r i k s t r a a t 7, B a n d o e n g 

de 

ADRESSEN 

Keijzer, Prins Hendrik-Voorzttter: J. C. 
s t raa t 7, Bandoeng. 

Secreiaris-Penningm'eester: B. Emor, Wilhelmina 
s t raa t 33, Bandoeng. 

Alle correspondentie te richten aan het Secre
tariaat Prins Hendrikstraat 7, Bandoeng. 

TER INLEIDING. 

Niet dan met eenig aarzelen aanvaard ik het Voor
zitterschap van onze Vereeniging en de Redactie van 
de B.A. 

Het Voorzitterschap was gedurende de laatste 
10 jaren in handen van onzen mentor Marcus en deze 
periode heeft in steeds toenemende mate de afbraak 
van de technische diensten te zien gegeven en daar
mede gepaard de terugloop van de Vereeniging van 
Bouwkundigen. 

Met zijn onverbeterlijk optimisme heeft Marcus 
nochtans kans gezien ons schip nog zeilende te hou
den, aangezien van een stoom opmaken en full speed 
voorwaarts gaan, gezien de tallooze klippen, die ons 
in den weg worden gelegd geen sprake kon zijn. Voor 
deze s tuurmanskunst past ons aan Marcus onzen 
weigemeenden dank te betuigen. 

Nog slechts een kleine schare van getrouwen bleek 
de noodzakelijkheid van het voortbestaan der Ver
eeniging te beseffen en met deze getrouwen wil ik 
thans koers zetten naar de toekomst, die geen van 
ons allen duidelijk voor oogen staat . 

,,Ende desespereert niet" en ook nu zal onze leus 
zijn het behoud der Vereeniging met de bedoeling 
bij gunstiger tijdsomstandigheden een apparaa t ter 
beschikking te hebben dat voor onze belangen weet 
op te komen. 

Verwacht van ons dus voorshands niet al thans 
voor de naaste toekomst te veel. Dit zegt natuurlijk 
niet dat wij ons alles zonder meer zullen laten aan
leunen. 

Meerdere activiteit van onze leden is echter een 
noodzakelijke vereischte. Alleen daardoor zijn wij in 
s taat Uw nooden en behoeften te onderkennen en 
deze ter bevoegder plaatse voor te leggen. 

Anderzijds is echter dringend noodig, dat ons ook 
de middelen worden gegeven om e.e.a. tot uitvoering 
te kunnen brengen. 

Als een ieder zich voorneemt en de daad bij het 
woord voegt om geregeld zijn contributie te voldoen 
en geen achterstand te fokken dan zal het mogelijk 
blijken in langzaam tempo voorwaarts te gaan. 

Met een dringend beroep op Uw aller medewer
king besluit ik deze inleiding met den wensch, dat 
onze Vereeniging tot heil van ons allen werkzaam 
moge zijn. 

J. C. DE KEIJZER. 

HOOFDBESTUUR. 

Door het vertrek van den Voorzitter Marcus is op 
de Bestuursvergadering van 8 Juü j . l . het Hoofd
bestuur als volgt samengesteld. 

J. C. de Keijzer, Voorzitter Prins Hendrikst raat 7, 
Bandoeng, telefoon 638 Bd. 

F. van Sprew, Vice Voorzitter, Pasir Kaliki 100a, 
Bandoeng. 

E. Emor, Secretaris Penningmeester, Wilhelmina
s t raa t 33, Bandoeng. 

Het Secretariaat blijft gevestigd Prins Hendrik
s t raa t 7, Bandoeng (telefoon 638 Bd.) aan welk 
adres alles correspondentie moet worden gericht. 



Commissarissen zijn de Heeren: R. Moh. Enoch, 
J. W. F. Menick, W. A. Schneider, terwijl de open
gevallen plaats van Marcus werd toegewezen aan 
R. M. Soepardi. 

VAN ONZE CENTEALE. 
In het Bestuur van de Centrale van Indische Ver-

eenigingen van Overheidsdienaren (CIVO) werd 
werd met algemeene stemmen verkozen F. W. Bisal
sky, J. B. Kihaan en J. P. Larroque, respectievelijk 
tot Voorzitter, Secretaris en Penningmeester, terwijl 
de leden de Keijzer Darnakoesoema, Moh. Enoch, 
Brugman, Franz en van Sprew respectievelijk tot 
Vice-Voorzitter en Commissarissen werden benoemd. 

De Heer Marcus blijft den band met de Centrale 
behouden door zijn benoeming tot Adviseur der Cen
trale. 

GEOEGANÏSEEED OVEELEG, 
De Voorzitter der Centrale F. W. BISALSKY te 

voren plaatsvervangend lid der C.G.O. werd defini
tief tot lid benoemd en als plaatsvervangend lid aan
gewezen T. KUUHL te Bandoeng. 

SALAEISSEN EN PENSIOENEN. 

Den laatsten tijd werden verontrustende berichten 
>'ernomen omtrent een verdergaande korting op sala
rissen en het laten vervallen van de overgangsbezol
digingen. 

In het antwoord in tweeden termijn op de alge
meene beschouwingen heeft de Regeeringsmachtigde 
voor Financien in den Volksraad medegedeeld, dat 
voor 1935 geen vardere korting te wachten staat en 
een aantasting van de overgangsbezoldiging voor dat 
jaar niet in het voornemen ligt. 

Voor het volgend jaar kan men dus gerust zijn, 
doch voor 1936? Wij hadden een meer positieve ver
klaring verwacht, dat ook voor de toekomst geen 
verdere aanslagen op de salarissen te wachten staat, 
eerst dan kunnen wij ons veilig achten. 

Ten aanzien van de pensioenen werd medegedeeld, 
dat de korting voor 1935 op 17% gehandhaafd zal 
olijven en dus niet zal worden verhoogd. 

Wat er verder op volgt is minder geruststellend. 
De kans bestaat, dat voor 1936 misschien verder 
gegaan moet worden. 

Wij komen hieromtrent in het volgend Nr. nog 
nader terug. 

Leden, 
organiseert U! 

VOLONTAIES ÏN OVEEHEIBSDÏENSTEN. 

Afschrift. 

Aan 
Zijne Excellentie, den Gouverneur-Generaal 

van Nederlandsch-Indië 
te 
Buitenzorg. 

Geven met verschuldigden eerbied te kennen, 
F. W. Bisalsky en J. B. Kilian, onderscheidenlijk 
voorzitter en secretaris van — en in die hoedanig
heden ten deze handelende voor en namens het 
Bestuur van de Centrale van Indische Vakorgani
saties van Overheidspersoneel (C.I.V.O.); 

dat zij kennis hebben genomen van de kort gele
den van Regeeringswege in het leven geroepen af
zonderlijke regeling voor de aanname van volontairs 
bij eenige landsdiensten; 

dat de bedoeling, welke daarbij heeft voorgezeten, 
geen andere kan zijn geweest dan het verschaffen 
van werkgelegenheid aan afgestudeerde jongelieden 
om zoodoende het leger van werkloozen niet noode-
loos te vergrooten en hen alvast te kunnen opleiden 
voor de betrekkingen, welke zij later hopenlijk defi
nitief zullen mogen bekleeden; 

dat, aldus bedoeld, dit instituut zekerlijk reden 
van bestaan heeft niet alleen, doch bovendien een 
groot sociaal belang met zich medebrengt door vol
slagen demoralisatie te voorkomen bij hen, die an
ders door den ongunstigen toestand van 's Lands 
schatkist en de overal doorgevoerde bezuiniging 
voor een plaatsing niet in aanmerking zouden kunnen 
komen; 

dat indien dan ook volontairs geplaatst worden in 
die gevallen, waarin men nog werkgelegenheid heeft 
of zonder te veel bezwaren werkgelegenheid zou 
kunnen maken, zulks volkomen aan het beoogde doel 
zou beantwoorden; 

dat evenwel, volgens voorloopig niet te contro
leeren geruchten, actief dienende ambtenaren zijn of 
zullen worden ontslagen, terwijl volontairs hun 
plaatsen alreeds hebben ingenomen of nog zullen 
innemen, zoodat de aanstelling van deze volontairs 
kennelijk is geschied of zal geschieden met het oog
merk om bepaalde functionarissen weg te ruimen; 

dat, indien de aanneming van volontairs op dus
danige wijze geschiedt, men om der wille van de 
bezuiniging het euvel van werkloosheid en geldgebrek 
alleen maar zal hebben verplaatst doch in geenen 
deele verholpen; 

dat, waar ook gezinshoofden en kostwinners, die 
niet dan met de grootste moeite hun gezinslasten 
hebben te dragen, eventueel worden getroffen, het 
middel ongetwijfeld erger zal blijken te zijn dan de 
kwaal, om reden deze ontslagen ambtenaren met 
hun gering wachtgeld c.q. pensioen in mindere of 



meerdere mate armlastig zullen worden en zij boven
dien het leger van wachtgelders c.q. pensioenLrek-
kers onnoodig komen versterken; om van bittere 
teleurstellingen maar niet te spreken; 

dat adressanten bovendien ook nog hebben ver
nomen, dat vacatures van betaalde krachten worden 
of zullen worden ingenomen door volontairs instede 
van deze vacatures te doen bestemmen voor wacht
gelders ; 

dat indien het verdere streven naar bezuiniging op 
den personeelspost op deze wijze zou moeten ge
schieden, den ambtenaren van stonde af aan nog 
veel leed niet bespaard zal blijven, terwijl de oor
spronkelijke bedoeling zal zijn voorbijgestreefd; 

dat kortom een groot sociaal nut, dat gelegen is 
in het instituut van het volontairschap, door afwij
king van de bedoeling of onjuiste toepassing ontaar
den zal in een groot sociaal kwaad; 

dat immers een toepassing van de volontairs-
regeling als zoo even bedoeld, op den duur een ver
arming brengt voornamelijk in de Indische ambte
naarsgezinnen en wel zoodanig dat daarvan de con
sequenties, ook voor den Landsdienst en de op de 
koopkracht van de Indische Maatschappij aangewe
zen corporaties en lichamen, niet zijn te overzien; 

dat het voorzeker nooit in de bedoeling der Re
geering kan hebben gelegen om dat instituut op de 
vorenbedoelde wijze thans te benutten voor bezui
nigingsdoeleinden, doch alleen voor v/erkverschaf-
fing ter bestrijding eenigszins van de werkloos'heid; 

dat derhalve bij gebruikmaking door de lagere 
autoriteiten van het instituut van volontairs dit van 
Regeeringswege dient te worden gereglementeerd, 
waarbij o.m. zal zijn te bepalen, dat zulke door adres
santen onder de hooge aandacht van Uwe Excellen
tie gebrachte, straks effectief wordende gevallen, 
niet zullen mogen voorkomen; 

Redenen waarom adressanten zich tot Uw Excel
lentie wenden met het eerbiedig verzoek het wel 
daarheen te willen leiden, dat van Regeeringswege 
tijdig een voorschrift in het leven worde geroepen, 
regelende de aanstelling van volontairs in het alge
meen, waarbij o.m. tot uiting worde gebracht, dat: 
a. volontairs geen vacatures mogen innemen van in 

organiek verband dienende werkkrachten, zoo
lang er wachtgelders beschikbaar zijn; 

b. actief dienenden nimmer afgevloeid zullen wor
den alleen om hun plaatsen te kunnen doen be
zetten door volontairs. 

't Welkdoende enz.. 
Het Bestuur van de Centrale van Indische 
Vakorganisaties van Overheidspersoneel 

(C.I.V.O.) 
(w.g.) F. W. BISALSKY (w.g.) J. B. KILIAN 

Voorzitter. Secretaris. 
Mr. CorneUs, 27 Juli 1934. 

EEN JUBILEUM. 
Slot. 

De kentering. 
De kentering ontstond in het N.I.O.G.-leven door 

een aktie van enkele jongeren, voornamelik emane-
rend luit de afdeling Semarang; deze afdeling was 
dood tot ongeveer 1905 en het was toen, dat vanuit 
die afdeling de werkzaamheid van Schotman zich 
begon te ontwikkelen. Deze heeft 15 jaren lang een 
grote invloed in het N.I.O.G. gehad en het is wel 
voornamelik aan zijn helder inzicht en zijn grote pro-
pagandistiese gaven te danken, dat er in het N.I.O.G. 
een kentering kwam. Het zijn voornamelik 4 zaken 
geweest, waarvan hij de ontwikkeling zeer sterk heeft 
beïnvloed en die hij mede tot doorvoering heeft hel
pen brengen. Het zijn de neutraliteitsidee, het eigen 
orgaan, de zelfstandigheidsidee en de propaganda 
voor een stichting van een weerstandskas geweest, 
welke de 2e periode van het N.I.O.G.-leven geheel 
hebben gevuld en die bij slot van rekening, na tot 
doorvoering te zijn gebracht, van het N.I.O.G. heb
ben gemaakt een echte vakorganisatie. Over het ei
gen orgaan heb ik bereids het een en ander gezegd. 
Verschillende algemene vergaderingen zijn er mede 
beziggehouden, tot de vergadering van 1909 te Ban
doeng het voorstel Kediri, om de nodige stappen te 
doen tot oprichting van een eigen orgaan, met alge
mene stemmen deed aannemen. Schotman was op de
ze A.V. de inleider. Naar hij in zijn inleiding mede
deelde, v>̂ as het de mening van de redakteur" De Geus, 
dat hij een orgaan moest behouden, waarin h ij ten 
allen tijde zijn mening kon brengen onder de oogen 
der autoriteiten. Hierop paste, aldus Schotman, maar 
één antwoord: ,,een eige^i orgaan". En hoewel de 
debater J. B. T. Mulder vreesde voor ,,dode offisië-
lerijen" en verpolitieking van een eventueel eigen or
gaan, was deze vergadering niet meer te beïnvloe
den in tegengestelde richting. Het voorstel Kediri 
kwam. er en werd ook bij referendum met grote meer
derheid van stemmen aangenomen. Bij de bespreking 
van deze zaak kon de redaktie van ,,Het Onderwijs" 
een zekere toon van spijtigheid niet weerhouden. De 
stappen, die het H.B. had te doen in opdracht van 
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het voorstel Kediri, en welke ook met bekwame spoed 
gedaan werden, heetten r e v o l u t i o n a i r en v e r 
w a r r i n g s t i c h t e n d ; en toen het eerste num
mer van ,,De School" op 1 Oktober 1910 verschenen 
was, verwelkomde de redaktie van ,,Het Onderwijs'' 
,,o n s" zusje met een uitbrander aan het adres van 
diegenen, die er niet voor gezorgd hadden, dat hel 
zusje wat beter in de kleren was verschenen en vond 
ze, dat het klaarblijkelik allemaal ,,melk uit een zuig-
fleschje" was, waarmede zusje werd gevoed. De he
ren de Geus en Verm.eulen hadden echter wat te hoog 
van de toren geblazen. Zij zouden het N.I.O.G. stuk 
maken, had de heer De Geus gedreigd. Het antwoord 
van het N.I.O.G. was, dat het de heren noodzaakte, 
presies een jaar later hun krant op te heffen. Ook 
bij die opheffing konden zij hun spij'igheid nog niet 
onderdrukken. Ofschoon zij moesten erkennen, dat zij 
het finansieel niet konden volhouden, kenden zij zich 
zelf nog de beau róle toe bij de bestrijding van de 
naar hun mening , , v e r d e r f e l i k e " richting, die 
zich ook in het Indiese onderwijzerskorps baan brak. 
Die verderfelike richting was het brengen van klaar
heid in de zelfstandigheids- en neutraliteitsidee en 
van een beter inzicht in de noodzaak van het bestaan 
ener Weerstandskas. 

Voor openbaar, neutraal onderwijs. 

Is waarschijnlik de oprichting van een eigen or
gaan wel het voornaamste feit dat de 2e periode uit 
het N.I.O.G.-leven kenmerkte, van niet veel minder 
belang zijn de drie overige punten. Voor alle drie is 
jaren gevochten, eer zij hun beslag kregen, m.aar 
juist door de debatten over deze zeer belangrijke 
kwestie, is de N.I.O.G.-mening gevormd, en is het 
N.I.O.G. getreden uit de toestand van lethargie en 
onzakelike bluf. De eerste vrij behoorlike algemene 
vergadering was die van Djokja in 1905. Het was al 
weer Schotman, die daar de inleiding hield, over een 
voorstel-Semarang, dat beoogde het N.I.O.G. zich te 
doen uitspreken voor een onderwijs, vrij van politieke 
en kerkelike dogma's. In die rede wees hij op de nood
zaak ook hier paraat te zijn. In Holland was er al te 
lang gewacht en ook hier hielden verschillende ver
dedigers van het konfessioneel onderwijs zich bezig 
met een voortdurende verdachtmaking van de voor-
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standers der openbare school. Vooral het Katholieke 
orgaan ,,De Java Post" kreeg in die dagen in dat op
zicht een beruchte naam. Het voorstel-Semarang 
werd op de A.V. aangenomen met 20 tegen 15 stem
men, doch werd bij referendum verworpen. In 1909 
kwam men er op terug op de Algemene Vergadering 
te Bandoeng. Na breedvoerige debatten werd een 
motie van de afdeling Semarang aangenomen van 
de navolgende inhoud: ,,De A. V. van oordeel, dat 
een stelling nemen in zake openbaar neutraal 
onderwijs voor het N.I.O.G. gewenst is, ver
zoekt het H.B. de kwestie statutenwijziging in de 
loop van het volgende verenigingsjaar aan de orde te 
stellen en zoo imogelik met voorstellen dienaangaan
de op de eerstvolgende A.V. te komen". In stemming 
gebracht werd deze motie aangenomen met 31 stem
men voor en 20 tegen. Echter duurde het nog enige 
jaren alvorens deze zaak volledig haar beslag kreeg. 
Het was de algemene vergadering van Semarang in 
1912 waar kollega J. den Hollander een gloedvolle en 
uitstekend gedokumenteerde rede hield vóór het 
Openbaar en tegen het Konfessioneel onderwijs, wel
ke de beslissing bracht. Het betreffende voorstel tot 
statutenwijziging werd op de A.V. .met algemene 
stemmen op 3 na, aangenomen. Bij het hierop vol
gende referendum, waaraan van de nog geen 1000 
leden — dit aantal werd eerst in de loop van 1914 
bereikt —, niet minder dan 822 deel namen, spraken 
zich 740 leden uit vóór openbaar, neutraal onderwijs. 
Daarmede werd art. 1 A der oude statuten, waarbij 
het N.I.O.G. zich uitsprak vóór de voortgaande ver
betering van het schoolwezen in Indië en de ontwik
keling van het onderwijs in het algemeen, omgezet 
in een uitspraak ten gunste van het Openbaar Neu
traal onderwijs. De vrees, dat het N.I.O.G. door deze 
verandering grote schade zou lijden, bleek ongegrond 
De voormelde verandering der statuten kostte het 
Genootschap slechts een 50 bedankjes, waaronder er 
waren van leden, die al sinds tijden uitkeken naar 
een geschikte gelegenheid, om er uit te trekken en 
die de laatste jaren niet anders hadden gedaan dan 
hun eigen vakbond in woord en schrift nadeel te be
rokkenen. 

De zelfstandiglieidskwestie. 

Ook de kwestie der Zelfstandigheid ,moest een lang 
ontwikkelingsproces doormaken. Het was al weer 
de afdeling Semarang, die in 1906 een voorstel op 
de beschrijvingsbrief voor de 12e A.V. te Batavia 
deed plaatsen, waarin de wenselikheid werd uitge
sproken van schoolvergaderingen met wetgevende 
macht. Blijkens zijn prae-advies was het H.B. hier 
,,beslist" tegen. Het voorstel werd dan ook verwor
pen. Het volgende jaar kwam de zelfde afdeling te
rug met het voorstel tot het houden van een enquête 



naar de verbreiding en de inrichting van het insti
tuut Schoolvergaderingen in Nederlands-Indië. Dit 
voorstel werd aangenomen, ook bij referendum, en 
het desbetreffende rapport werd ingediend op de A. 
V. van 1908 te Soerabaia, zonder dat echter iets van 
betekenis op dit gebied tot stand kwam. Evenwel, les 
idees 'marchent. Het was de algemene vergadering 
van 1914 te Bandoeng, welke in dit vraagstuk een 
zekere afsluiting bracht. Twee voorstellen door mij
zelf op deze A.V. verdedigd, werden zowel op de A.V., 
als bij het daarna gehouden referendum aangenomen. 
Het eerste voorstel, waarbij het N.I.O.G. zich als 
einddoel stelde het invoeren van schoolvergaderingen 
met wetgevende macht, droeg het H.B. op, zich ten 
aanzien van verschillende zaken, de zelfstandigheid 
van de klassenonderwijzer rakende, tot de autoritei
ten te v/enden. Het twede voorstel droeg het H.B. 
op, er voor te ijveren, dat de klasseonderwijzer de 
absolute vrijheid gewaarborgd zij in het gebruik der, 
door de schoolvergadering voor te schrijven, beno
digde leermiddelen, behoudens de verplichting tot af
werking in de voorgeschreven tijd van de leerstof, in 
het leerplan genoemd. Een twede onderdeel van het
zelfde voorstel beoogde verschillende wenselikheden 
ten aanzien van het optreden van het schooltoezicht. 
Propaganda voor deze desiderata werd gemaakt met 
behulp van een nadien verschenen brochure van mijn 
hand over de zelfstandigheid van de klasseonder
wijzer. 

De historie der Weerstandskas. 

De 4e kwestie, welke in deze jaren haar beslag 
kreeg, was de propaganda voor, en de oprichting van 
een Weerstandskas, stellig niet de minst belangrijke 
van de 4 genoemde zaken. Hierover wil ik vooral voor 
de jongeren uit het korps gaarne wat uitvoeriger zijn. 
Ook hierin was het de afdeling Semarang, welke het 
eerst met de idee voor de dag kwam, en wel op de 
A.V. van 1907, die toen juist te Semarang werd ge
houden. Het H.B. verklaarde zich tegen het voorstel, 
het achtte een Weerstandskas ,,geheel onnodig". In 
1908 werd het voorstel herhaald, en wel door de af
delingen Solo en Bandoeng. Ook nu verklaarde het 
H.B. er zich tegen en schermde het voora! met de 
ongunstige klank, die het woord ,,weerstandskas" 
zou hebben. De voorstellende afdelingen maakten er 
toen van een Weerstandsfonds, doch het voorstel kon 
geen genade vinden in de ogen der meerderheid. Het 
was toen, dat voor het eerst een voorstel werd aan
genomen, dat enige jaren werd herhaald en dat tot 
strekking had, het H.B. de beschikking te geven over 
een zekere geldsom — in de beginne van ƒ 400. 
om daarmede te doen uitgaven van biezondere aard; 
spesiaal werd daarbij gedacht aan rechtskundige bij
stand, biezondere uitgaven voor propaganda en der-

gelike. Tot op de Algemene Vergadering van Soe
rabaia in 1913 het voorstel, om te komen tot de op
richting van een Weerstandskas, werd aangenomen, 
hetgeen bij referendum werd bevestigd. In korte tijd 
nam de Weerstandskas sterk toe. Toen in de loop 
van het verslagjaar 1915/1916 het reglement op de 
W.K. werd aangenomen, was de kas zelfs reeds 
j 20.000.— sterk en dat in nauweliks 2 jaren van 
haar bestaan. De oprichting van dit nieuwe N.I.O.G.-
instituiit werd door ettelike autoriteiten met lede 
ogen gade geslagen. De verhouding tussen het Depar
tement van Onderwijs en de vakvereniging was in die 
jaren niet al te gunstig. Feitelik behoorden wij te 
zeggen, zij is nooit zo slecht geweest als juist in mid-
denoorlogsüjd. De departementschef Dr. E. Moresco 
liet niet na, het H.B. mede te delen, dat een even
tuele aanwending van een W.K. in gevallen, waarin 
hij een juiste straf had menen te moeten opleggen, 
door hem niet zonder meer zou worden getolereerd. 
En toen het H.B. hem te verstaan gaf, dat hij welis
waar in het ambtelike de chef v>̂ as, maar in een kwes
tie als de aanwending van de W.K. toch eigenlik niets 
te vertellen had, daar dit een zaak was, die geheel 
buiten zijn bemoeienis ging, was zijn antwoord: ,,dat 
betekent oorlog, heren", waarop Schotman hem in 
hoffelike termen aanried, niet zo tragies te doen, en 
liever te spreken van een frischen fröhlichen Krieg. 
Dat was, zo meende Schotman, meer in overeenkomst 
met de geest van die tijd. Welnu, het werd een fri-
scher fröhlicher Krieg, en de heer Moresco kon over 
de afloop alles behalve tevreden zijn. Het was de 
periode-Hellwig, bij het Hollands-Inlands Onderwijs, 
die aanleiding gaf toL een uitbarsting. Deze mian, die 
zich afficheerde als hoofdinspekteur en zich deed 
omringen van een groep adjunkten, wier optreden in 
de school, evenals trouwens dat van de ,,hoofdinspek
teur" zelf, alles behalve de instemming had van de 
N.I.O.G.-leden, is toen veel bekritiseerd geworden. 
Zo is bijvoorbeeld een ononderbroken strijd gevoerd 
van jaren lang tegen het v/elbekende stelsel der ,,pre
paratie-cahiers", een strijd die eerst eindigde in 1920 
met een algehele opheffing dezer onderwijskundige 
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monstruositeiten. Uit de strijd van het N.I.O.G. te
gen het systeem-Hellwig, dat in sommige opzichten, 
laten wij het maar met het harde woord zeggen, een 
stuk korruptie in het korps betekende, zijn een me
nigte van interessante biezonderheden te vertellen. 
De heren hadden het niet plezierig onder de argwa
nende blikken van het N.I.O.G. Zij probeerden daar
om hun gedoe te verbergen en het klassieke middel 
daarvoor is ,,de geheime circulaire". En toen was er 
een onderwijzer bij het H.I.O., kollega Lorrier, die 
zich van dit geheim op een gegeven moanent zo wei
nig aantrok, dat hij het H.B. van zijn vakvereniging 
op de hoogte stelde van hetgeen zijn inspektie nu 
weer had uitgebroed. Het gevolg was een overplaat
sing van Lorrier en een gevolg daarvan weer een 
voorstel van het H.B., dat werd gedaan op de jaar
vergadering van 1915 te Djokja, om Lorrier alle 
schade, welke uit de strafmaatregel voortvloeide, te 
vergoeden uit de weerstandskas. Een voorstel, dat 
onder groot enthousiasme werd aangenomen. E n 
t o e n w è r d h e t o o r l o g ! De heer Moresco begon 
— natuurlik! — de relaties met het N.I.O.G. te ver
breken. Het H.B. ging als antwoord daarop in hoger 
beroep bij G.G. van Limburg Stirum en vond bij Z.E. 
een gewillig oor. ,,Uw motieven", aldus de Land
voogd, ,,komen mij alleszins plausibel voor, maar 
waarom toch altijd dat openbaar optreden. Had U 
die mijnheer Lorrier nu niet in het verborgen kunnen 
steunen? U kunt Uw W.K. toch net zo goed in het 
geheim doen funksioneren!" Natuurlik werd getrach*^ 
Z.E. duidelik te maken, dat In dergelike zaken een 
openbaar optreden geboden is. Of hij vatbaar is ge
weest voor die redenering, is een andere zaak. Vast 
staat in elk geval, dat het N.I.O.G. aan hem niet de 
kwaadste Landvoogd heeft gehad. De heer Moresco 
wachtte intussen op een gelegenheid, om het tot een 
meer openlike oorlog te doen komen. Hij vond een 
v o o r w e n d s e l — dat het een v o o r w e n d s e l 
was, bleek later! — in een betrekkelik klein geschil, 
dat ontstond tussen het H.B. en de inspekteur van 
het L.O. in de 4e inspektie, de heer W. Karssen. Deze 
verstoutte zich, om zich in enige schoolvergaderin
gen, na afloop der inspektie, smalend uit te laten 
over het N.I.O.G. en zijn toenmalige richting, tegen 
de W.K., tegen het instituut-schoolvergaderingen, 
etc, etc. Het H.B. deelde hem daarover in de vorm 
van een ,,Open Brief" een scherpe terechtwijzing toe 
in ,,De School" van 10 Junie 1916. Hem werd dui
delik gemaakt, dat een dergelike inmenging in Ge
nootschapszaken — en dan nog wel in dienst! — 
door het H.B. niet zou worden geduld. Welnu, dit 
werd de ,,gunstige" gelegenheid, waarop de heer Mo
resco had gewacht. Zijn antwoord op de ,,Open Brief" 
was een schorsing van het H.B. gedurende een week 
met inhouding van traktement. Verder eiste hij, dat 
de „Open Brief" zou worden ingetrokken, wat door 

alle H.B.-leden stuk voor stuk schriftelik werd ge
weigerd, zeggende, dat zij als hoofdbestuurders on-
afhankelik stonden van de dienstleiding. De heer 
Moresco heeft weinig pleizier van zijn optreden be
leefd. Het H.B. wist zo te manoeuvreren, dat hij aan 
alle kanten ongelijk kreeg. De Raad van Indië keurde 
de schorsing bij meerderheid van stemmen af. De 
Landvoogd noteerde persoonlik op de stukken: „De 
heer Moresco heeft getoond geen politieke neus te 
bezitten". De gevolgen van de schorsing werden dan 
ook door de Regering ongedaan gemaakt en aan het 
H.B. werd bericht, dat de Direkteur van O. en E. 
zich ,,bereid" had verklaard, de ,,normale" betrek
kingen met het N.I.O.G. weer te herstellen. Het H.B. 
ging echter op die gedwongen fraaiïgheid niet in. 
De heer Moresco zelve was uiteraard allesbehalve 
kontent over de loop van zaken. Via de Indiese Re^ 
gering vroeg hij om het oordeel van de Minister van 
Koloniën, Mr. Pleyte, over de aanwending van een 
weerstandskas door een ambtenaarsvereniging. En 
toen kreeg hij de gevoeligste knauw. Want Minister 
Pleyte zond een g e h e i m telegram — doch wat is 
,,geheim" voor een vakbond, die op het vinketouw 
zit! — aan de Indiese Regering, waarin hij verklaar
de, geen bezwaar te hebben tegen aanwending van 
de W.K. Dit telegram ging in afschrift als ,,geheim 
eigenhandig" schrijven naar den Direkteur van O. en 
E. en werd door zijn HoogEdelGestrenge ook ,,ei
genhandig" in het ,,geheim" archief van O. en E. 
bijgezet, goed verborgen voor de profane blikken 
der biïitenwereld. Tot grote verbazing echter van de 
volgende Onderwijsdirekteur, die eens op een kon-
ferentie erg gewichtig wilde doen en ging schermen 
met het woord ,,geheim", kon Schotman hem ten 
bewijze, dat voor een behoorlik geïnformeerd H. B. 
niets geheim bleef, de eerste zinsnede van de Engelse 
tekst van het betrokken telegram geheel siteren. De 
heer Creutzberg liet van toen af dan ook alle geheim-
doenerij varen. Op de voorvergadering van de A.V. 
1916 te Batavia werd de hele geschiedenis uitvoerig 
uiteengezet. Daar werd ook verteld, dat het H.B. van 
een vroegere Onderv/ijsdirekteur, wiens naam daarbij 
werd genoemd en die zich in een onderhoud verspro
ken had, te horen had gekregen, dat niet de „Open 
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Brief", maar de aanwending van de W.K. het ware 
motief tot de schorsing was geweest. De A.V. ver
leende er haar sanktie aan, dat nóch deze mededeling, 
nóch de inhoud van het ,,geheime" telegram naar bui
ten zouden worden geopenbaard. Later bleek, hoe 
goed dit was gezien. De heer Moresco, die zo aan alle 
kanten ongelijk had gekregen, was natuurlik fel ge
beten op degeen, die hij in deze als auctor intellectua
lis beschouv/de, i.e. kollega Schotman. De iman was 
klein genoeg om er later op een mailboot in een groot 
en zeer gemengd gezelschap van te getuigen. De op
volger van de heer Moresco, de direkteur Creutzberg, 
toonde fijner ,,politieke neus" te bezitten dan zijn 
voorganger. Met hem werden de betrekkingen instan-
telik weer opgevat, hetgeen niet geheel ten genoege 
was van enkele bureaukraten ten Departemente. 
Vooral de eerste kennismaking met de heer Creutz
berg gaf er aanleiding toe, dat een der bedoel
de heren op een niet onaardige wijze in het 
zonnetje werd gezet: wellicht dat Schotman er 
ter gelegener tijd meer van v/il vertellen. De 
zaak-Lorrier en hetgeen daarop gevolgd was, 
had alzo gevoerd tot een volledige morele over
winning van het N.I.O.G. De N.I.O.G.-leden konden 
tevreden zijn over het verloop van zaken. Het was 
ook in die dagen, dat de idee ontstond van de stich
ting van een N.I.O.G.-school, waaraan dan zo nodig 
enkele leiders konden worden geplaatst, oim hen wat 
meer schotvrij te maken tegen machtmisbruik door 
een uit het lood geslagen autoriteit. Alleen de geschie
denis van de N.I.O.G.-school zou wel een boekdeel 
kunnen vullen. De school is er gekomen, en heeft door 
haar bestaan alleen wellicht medegewerkt, om de 
autoriteiten de overtuiging te schenken, dat met de 
leiding van een zelfbewuste vakorganisatie niet alles 
is te beginnen. 

Van aktie en kritiek. 

Met de stichting en het eerste gebruik van de 
Weerstandskas werd de middelste periode van het 
N.I.O.G. afgesloten. Het zijn voor de pioniers van 
modernere opvattingen moeilike jaren geweest, zoals 
pionierswerk in elke vereniging van betekenis, moei-
lik werk is. De rest werd daarbij alles behalve ver
waarloosd. Integendeel, voortdurend had ook de sa-
larisaktie de volle aandacht, en meer nog dan voor
heen. En zeker met meer ernst werden paedagogiese 
kwesties bestudeerd en besproken. Ik kan hier echter 
Tiiet op ingaan, de beperkte ruimte van dit artikel 
Iaat dergelike uitwijdingen niet toe. De derde periode 
in het N.I.O.G.-leven lopende van ongeveer 1912 a '16 
tot heden, eist ook de aandacht. Het is geweest voor 
het N.I.O.G. de leeftijd van de volwassen man, waar
in mannenwerk behoorde te worden gedaan, en ook 
werd gedaan. Zo kwam b.v. in deze tijd de organisatie 
der Indiese onderwijskongressen tot stand, waaraan 

de meest diverse verenigingen deelnamen. In deze 
kongressen, die van belangrijke invloed zijn geweest 
op de onderwijsvoorziening en onderwijsorganisatie 
in dit land, heeft het N.I.O.G. altijd de leiding gehad. 
Helaas echter is vrij wel deze gehele tijd geweest een 
abnormale tijd, een tijd van grote politieke en eco-
nomiese schokken en schomimelingen, welke uiter
aard de vakbondsakti e ten sterkste hebben beïnvloed 
en dat niet enkel van het N.I.O.G. De aktie van élke 
vakbond, welke in deze jaren tot ontwikkeling kwam, 
werd door de abnormale toestanden beïnvloed, en 
weinige dezer vakbonden vertonen, en dan nog ge
durende betrekkelik korte tijd, een beeld van nor
maal vakbondswerk. De grote inwendige beroeringen 
vallen ook juist in deze periode, en het is heus niet de 
eerste keer geweest, dat zoals in het vorige jaar een 
groot deel van de energie van de vakbond verloren 
ging in inwendige strijd. Het H.B.-Schotman was een 
sterk H.B, van enige krachtfiguren, die in staat zijn 
geweest de vakbond op te heffen tot het peil ener 
moderne organisatie; dit had noodwendig tot gevolg 
een zeker autoritair optreden, hetgeen in de moeilike 
tijden, aan het eind van de oorlog, en de eerste na-
oorlogsjaren, tot veel kritiek en inwendige strijd leid
de. Ik heb er zelf aan mede gedaan. Met mijn poli
tieke vrienden Snel en Staivn heb ik zelfs een jaar 
lang — het was in het jaar 1918 — een oppositie
orgaan, ,,De Indiese Volksschool", in het N.I.O.G. in 
het leven geroepen en gehouden. Zeer terecht heeft 
Schotman deze zaak niet op de spits gedreven. Zij 
vond haar einde op de zeer mooie jaarvergadering in 
de Kerstdagen 1918 te Soerabaia. Een jaarvergade
ring, welke bij allen, die haar hebben meegemaakt, 
onvergetelike indrukken heeft achter gelaten. Drie 
dagen lang is er op de meest zuivere en meest prin-
sipiele wijze gedebatteerd en de oppositie heeft zon
der wrok de taak waarvoor zij .meende te staan, kun
nen neerleggen. In hetzelfde jaar 1918 kwam, ook al 
weer op initiatief van het N.I.O.G., het V.V.L. tot 
stand. Dit is een afzonderlike historie, waarover al
leen al een boekdeel te schrijven zou zijn. De oprich
ting dezer sentrale is voor de Indiese ambtenaren-
vakbeweging van grote betekenis gewee^. De rol, 
die het N.I.O.G. er in gespeeld heeft, was zeker een 
der meest belangrijke. Ik laat het bij deze enkele op-
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merkingen en vervolg imijn verhaal over de lotgeval
len van het N.I.O.G. zelf. Kort na de jaarvergade
ring van 1918 brak zich een nieuwe oppositie baan. 
En nu juist van de meest konservatieve vleugel in 
de vakorganisatie. Leider van deze oppositie was 
kollega Slegtenhorst, voorzitter van de afdeling 
Djokja, die een voortdurende tweespalt meende te 
moeten konstateren tussen het optreden van de voor
zitter Schotman binnen en de sociaal-demokraat 
Schotman buiten het N.I.O.G. Gemeend werd, dat het 
eerste optreden leed onder het andere. Slegtenhorst 
en zijn aanhang slaagden erin het toenmalige H.B. 
tot aftreden te brengen, hetgeen gebeurd is op de 
algemene vergadering te Batavia in 1920. Ik heb die 
A.V. zelf niet meegemaakt, maar naar wat ik ervan 
vernomen heb, is deze aftreding niet gegaan, zonder 
dat het N.I.O.G. op roerende wijze aan Schotman 
heeft duidelik gemaakt, hoezeer het er zich van be
wust was, dat hij en zijn mede-bestuurders grote ver
diensten hebben gehad voor de ontwikkeling der or
ganisatie. De leiding had ook toen nog kunnen blij
ven — dit werd haar verzocht door a l l e afdelingen 
op Djokja na! — maar zij was moe, verklaarde Schot
man, en de afgevaardigden begrepen, dat zij hier 
stonden voor een fait accompli en dat zij hadden te 
zorgen voor een andere leiding. Te Batavia kon toen 
die nieuwe leiding niet gevormd worden, en zo is het 
H.B. voor een jaar, nl. het hele jaar 1921, geplaatst 
geweest op Bandoeng, onder voorzitterschap aanvan-
kelik van De Korte, later van G. A. Tuyl Schuitema
ker. Even voor het aftreden van Schotman en de 
zijnen, viel nog de geschiedenis van de steun aan de 
moederlandse kollega's, die op salarisgebied zo gru-
welik werden gedupeerd door de nieuwe wet-De Vis
ser. Een mooi staaltje werd toen geleverd van wat 
propaganda vermag, zelfs een propaganda, die een 
beroep doet op grote finansiele offervaardigheid. Het 
H.B. besloot in de eerste Desemberweek van het jaar 
1920 zich volledig te scharen achter de, tegen de wet-
De Visser rebellerende, moederlandse onderwijzers. 
Het ging voor met een persoonlike bijdrage in eens 
van ieder der H.B.-leden van ƒ 100.—, een geste, wel
ke zelfs nog twee maal werd herhaald. Uit de alge
mene kas werd telegrafies f 10.000.— overgemaakt, 
en de vlammende opwekking tot steun aan de moe-
derlands kollega's, voorkomende op de voorpagina 
van „De School" van 10 Desember 1920, had op het 
korps een ongekende uitwerking. Een geweldige 
geestdrift brak zich baan. De postwissels van hon
derden guldens van mensen, die het zelf eigenlik 
maar heel slecht missen konden, stroomden binnen, 
en binnen een maand tijd had het N.I.O.G. bijna 
ƒ 30.000.— bijeen gebracht tot steun aan de Neder
landse onderwijzers. Dat deze niet meer hebben be
reikt dan er inderdaad bereikt is, kan niet aan het 
N.I.O.G. worden verweten; dat heeft toen in elk ge

val ten volle zijn plicht gedaan en meer dan dat, en 
de morele uitwerking dezer aktie was ook in Indië 
ongekend groot. Met een zeker respekt werd in den 
vervolge de vakbond beschouwd, die in staat was tot 
een dergelik optreden, dat nog niet eens rechtstreeks 
voor het eigen belang was geschied. Ongetwijfeld is 
deze historie een der mooiste momenten geweest in 
het gehele N.I.O.G.-leven. 

Duitse onderwijzers naar Indië? 

Nadien eisten verschillende feiten van de dag de 
volle aandacht op en is een tijd lang het N.I.O.G.-
leven vervuld geweest van akties voor de gewone za
leen, die overal en ten allen tijde de aandacht vragen 
van een onderwijzers vereniging. Wij herinneren aan 
het optreden, gedurende de interimperiode 1921, toen 
het H.B. te Bandoeng was geplaatst, tegen de zotte 
idee, Indië op te knappen met een 200 Duitse onder
wijzers, die een paar maanden te Amsterdam een 
kursus zouden volgen in Nederlands, en dan naar 
men imeende voldoende geschiktheid zouden hebben, 
om de Indiese jeugd de geheimen van de Nederlandse 
taal te ontsluieren. Het is nog te verwonderen dat 
deze zaak zoveel energie heeft opgeëist; zij had moe
ten zijn weggelachen. Het was toen echter hoge ernst. 
Het Indiese onderwijs verkommerde onder een grote 
personeelsnood en het was uitsluitend de onwil van 
de autoriteiten, om middels een voldoende salariëring 
ervoor te zorgen, dat die personeelsnood werd opge
heven, welke aanleiding kon geven tot een zo uit-
middelpuntig idee als die van het zenden naar Indië 
van 200 vreemdelingen, quasi om hier Nederlands 
onderwijs te verstrekken. De salarisaktie heeft daar
na jaren lang de volle aandacht en belangstelling van 
het N.I.O.G. beziggehouden. Er heerste een korte tijd 
nood in vele gezinnen. In het partikuliere werd .met 
geld gesmeten. De suiker maakte een ongekende 
bloeiperiode door; er heerste enige tijd een geweldige 
duurte. Er moest worden ingegrepen, en zulks ge
schiedde door middel van een extra maand trakte
ment en een duurtetoeslag, en verschillende verbete
ringen inzake de salariëring. Edoch, de vorige malai-
seperiode brak aan en het gevolg was, een geleidelike 
intrekking van de duurtetoeslag, en de onvermijdelik 
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daaraan verbonden verzetsbeweging van de Indiese 
vakorganisaties, een beweging, waarin het N.I.O.G. 
een leidende rol vervulde. Vervolgens waren het de 
tot standkoming van de B.B.L./'25, en de grievende 
miskenning van de waarde der onderwijzersopleiding, 
\velke enige jaren de aandacht van het N.I.O.G. 
hebben opgeëist. Deze geschiedenis ligt nog te vers 
in het geheugen, om er uitvoerig op in te gaan. Wij 
zullen dat dan ook niet doen en slechts aanstippen 
ae allerbelangrijkste zaken, welke in de volgende ja
ren de aandacht van de toenmalige leiding, die sinds 
1922 weer te Batavia was gevestigd, wakker hielden. 
Korte tijd was de salarisaktie stopgezet op een belof
te van de G.G. van Limburg Stirum van een afdoende 
regeling der traktementen. Deze belofte werd be
lichaamd in de zg. nivelleringvoors tellen, die echter 
nooit tot uitvoering zijn gekomen. Al spoedig werd 
dan ook de salarisaktie hervat en deze heeft jaren 
lang gestaan in het teken van de eis ener afdoende 
regeling in de geest der nivelleringsvoorstellen. Ik 
herinner verder aan de strijd tegen de onderwijsbe-
zuiniging in de vorige malaiseperiode, waarbij het 
verzet tegen de zg. 2/3 leerkrachten wel het voor-
naam_ste was. Een andere aktie van groot belang was 
die voor verbetering der weduwe- en wezenpensioe
nen. Deze werd ingezet door het N.I.O.G. en later 
overgenomen door het V.V.L. Het is vooral in deze 
aktie geweest, dat uitstekend gedokumenteerd werk 
IS gepresteerd. 

Er werd toen gestudeerd, en het is zeer de moeite 
waard, de wijze, waarop deze aktie werd voorbereid, 
te vergelijken met overeenkamstige akties in de be
ginperiode van het N.I.O.G.-leven, toen studie voor 
een aktie een ongekende weelde scheen te zijn. In 
dezelfde tijd valt ook de aktie tot het verkrijgen van 
de leerplicht in die ressorten, waar het mogelik is 
en het rapport van de leerplichtkommissie ligt er 
nog altijd als een belangrijk stuk werk en als een ge
schikt aangrijpingspunt, zo te eniger tijd deze aktie 
weei zal worden hervat. 

Nieuwe inwendige beroering. 

Ook in deze periode — ik spreek over de tijd van 
1922 tot aan de huidige malaise toe — is het N.I. 
O.G. voor inwendige beroeringen niet gespaard ge
bleven. Er is niets nieuws onder de zon, en die N.I. 
O.G.-leden, die mochten twijfelen aan de gezondheid 
en inwendige kracht van de organisatie, als deze op 
een gegeven moment wordt ondermijnd door inwen
dig gekrakeel, zij gewezen op de vroegere geschiede
nis en op het feit, dat altijd weer het N.I.O.G. ge
heeld, zo niet versterkt uit een dergelike periode van 
inwendige beroering is getreden. In 1923 gingen de 
golven van verontwaardiging op een gegeven mo
ment heel hoog. Het N.I.O.G. was in twee kampen 

verdeeld; een konservatieve vleugel en een zeer de-
mokratiese idem. Twee kollega's, Van Beek en Smit, 
te Makassar, geëtiketteerd met het tjap-kommunist, 
waren om hun politiek optreden overgeplaatst. De 
meerderheid van het H.B. formuleerde toen een voor
stel voor de jaarvergadering van 1923 te Soerabaia, 
tot steun uit de Weerstandskas van deze beide kol
lega's, op grond daarvan, dat het h.i. niet toelaatbaar 
v/as een landsdienaar te straffen, als ambtenaar, 
voor wat hij als politiek persoon buiten dienst pres
teerde. Een heftig verzet brak zich baan tegen dit 
voorstel, emanerende van de beide H.B.-leden, woord
voerders van de konservatieve vleugel in het N.I.O.G., 
de kollega's Van Dusseldorp en H. Zur Kleinsmiede. 
Met grote vrees trokken de afgevaardigden der 
verschillende afdelingen naar Soerabaia. Men zag 
het N.I.O.G. al gespleten in twee afzonderlike vak
bonden. Het kwam echter niet zo ver. De voorstellers 
tot steun uit de W.K. aan Van Beek en Smit, stelden 
het belang van het N.I.O.G. in zijn geheel boven de 
zeer twijfelachtige kans, dat hun voorstel zou wor
den aangenomen. Zij stelden zich tevreden met een 
protest van de algemene vergadering per motie te
gen het straffen van een ambtenaar om zijn publiek 
optreden, en trokken hun voorstel tot steun uit de 
W.K. in. Ik heb deze A.V. te Soerabaia meegemaakt 
en deze A.V. heeft ook bij anij een blijvende indruk 
achtergelaten, om de geweldige betuiging van eens
gezindheid, welke bij slot van rekening de kollega's 
bevangt, als zij hun eigen stichting, het N.I.O.G., in 
gevaar zien. Ik siteer hier de woorden, die de over
zichtschrijver van het gebeurde op deze A.V. neer
schreef in zijn artikel ,,Opstanding", in ,,De School" 
van 4 Januarie 1924. ,,Algemeen werd verwacht", al
dus deze overzichtschrijver, ,,dat die leden onzer ver
eniging, welke bij de kommunistiese partij zijn aange
sloten, 't protest nog niet krachtig genoeg zouden 
vinden en zelf een voorstel tot steun zouden indienen. 
Onder doodse stilte legde koU. Stam de volgende ver
klaring af: „Na onderlinge bespreking met de linker 
broeders en in overleg met de betrokkenen zullen we 
van ons recht tot 't doen van een voorstel geen ge
bruik maken. Wij brengen dit offer in 't belang van 
de eenheid in het N.I.O.G.". 't Langdurige dreunend 
applaus, dat volgde, zal zeker velen een welkome 
gelegenheid geboden hebben, om de aandoening te 
verbergen en meester te worden, die deze woorden 
opwekten. De eensgezindheid had haar eerste offer 
gevraagd, 't Werd gebracht, hoe zwaar 't moest val
len". Tot zoover deze overzichtschrijver. Naar mijn 
mening heeft hij zeker de situatie op deze vergade
ring niet met te sterke kleuren geschilderd. De twede 
maal, dat inwendige onenigheid in deze periode het 
N.I.O.G. teisterde, was toen de zeer aktieve afdeling 
Bandoeng, ontevreden over de gang van zaken naar 
buiten, daarvan voortdurend naar binnen getuigde. 
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De diepste grond dezer onenigheid, aldus R. de Jong, 
een der woorvoerders voor Bandoeng, in ,,De School" 
van 26 Oktober 1928, was de vermeende verslapping 
volgens Bandoeng van het N.I.O.G. als vakvereni
ging, met de daaruit van zelf gegroeide verhoudin
gen: een naar de mate zijner aktiviteit autokraties 
hoofdbestuur en een steeds volgzamer N.I.O.G. Een 
poging om middels een buitengewone bijeenkomst te 
Djokja van afgevaardigden van verschillende voor
aanstaande afdelingen op Java, het H.B. en de af
deling Bandoeng bij elkaar te brengen, had weinig 
effekt. Het H.B., onder voorzitterschap van kollega 
Neijenhuis, stelde zijn mandaat ter beschikking. Het 
werd medio 1929 opgevolgd door het hoofdbestuur-
De Korte-Roorda, als ik de twee krachtigste figuren 
uit dit hoofdbestuur, als kenmerkend ervoor, naar 
voren mag schuiven. Ook in deze onenigheden had 
het N.I.O.G. niets van zijn gezonde kracht ingeboet. 

De malaise treedt in. 

En hiermede nader ik in mijn histories overzicht 
de huidige tijd, welke ongetwijfeld eenmaal in de 
annalen van het N.I.O.G. met zwarte kool zal worden 
aangetekend. Het is mij niet goed mogelik, en het 
lijkt mij evenmin nodig, om een enigszins volledig 
overzicht te geven van wat de laatste jaren gebracht 
hebben. Ik laat het over aan de man, die eenmaal 
het 50-jarig jubileum met een gedenkschrift zal ver
eren. Objektief is er weinig moois van te zeggen. 
Een tijd van afbraak van al datgeen, wat door ver
schillende generaties moeizaaim is opgebouwd, kan 
niet anders dan droevig zijn. Maar de geest in het 
N.I.O.G. zelf, neen, de geest in de gehele onderwij
zerswereld, ook die in de vakbonden onzer konfes-
sionele kollega's, was korte tijd voortreffelik. Het 
gevaar deed allen schouder aan schouder staan en 
de man, die eenmaal het verloop der historie zal 
schrijven van het voor onze vakbond zeer belangrijke 
jaar 1931, die man zal de vakbond zelf en zijn leiders 

waarschijnlijk niet veel te verwijten hebben. Het N. 
I.O.G. heeft toen in elk geval ten volle zijn plicht 
gedaan en dat waarlik niet in zijn eigen belang; toen 
is gebleken, hoe het Indies onderwijs ons allen ter 
harte gaat. Ik herinner slechts aan de geschiedenis 
van de eerste M.U.L.O.-kontingentering en het daar
op gevolgde proses-Roorda, om elke twijfel aan deze 
goede gezindheid buiten kijf te stellen. En ook nu 
nog is, tot aan de grenzen der objektieve mogelik-
heid toe, het N.I.O.G. de waker voor de belangen van 
het kostbaarste pand dat de vakbond aan zich weet 
toevertrouwd, het grootse kuituurwerk van het on
derwijs aan het komende geslacht. Dat ook in deze 
jaren diepe en betreurenswaardige beroeringen niet 
zijn uitgebleven, spesiaal na het proses-Reens-Vrij-
burg, ach, wie zal dat het N.I.O.G. zwaar aanrekenen. 
Het is per saldo de wens ook van de heftigste critici, 
dat het vakbondswerk zelf zo goed en zo effektief 
mogelik voor de belangen van onderwijs en onder
wijzers wordt volbracht. Indië is nog betrekkelik 
weinig vertrouwd met zijn vakbondswerk. Een ver
eniging als het N.I.O.G. wordt door de buitenstaan
der vaak met wantrouwen gade geslagen en de naar 
zijn mening te luidruchtige uitingen van verschillen
de zijner vooraanstaanden met nadruk afgewezen, 
doch elke buitenstaander gevoelt in zijn hart bewon
dering voor en een zekere afgunst op de koUegiali-
Leit, de grote eensgezindheid, de opofferingsgezind
heid vaak van het onderwijzerskorps. Het zijn alte
gaar zaken, die niet uit het niet zijn ontstaan. Een 
geschiedenis van 40 jaren heeft deze gevoelens aan
gekweekt en tot ontwikkeling gebracht. Mogen zij 
zich verder blijven ontwikkelen, het latere N.I.O.G. 
tot steun, het onderwijs en de onderwijzers tot heil. 
Lang nog groeie en bloeie het nu 40-jarige N.I.O.G. 


